
A Békevárosok Szövetsége békeköté-
sek helyszíneit felölelő kulturális temati-
kus útvonalra pályázatot nyújtott be az 
Európai Tanácshoz „Európai Kulturális 
Útvonalak” címmel. A Portugáliától Ma-
gyarországon át Törökországig vezető 
békekötési kulturális helyszíneket mutat-
ja be a pályázat részét képező kisfi lm. A 
rövid összeállításban a különböző hely-
színek – köztük Vasvár is, mint a Szövet-
ség tagja – anyanyelven mutatkoznak be, 
a fi lm angol nyelvű feliratozással látható.

Vasvár az egyetlen olyan település ha-
zánkban, amelynek történetéhez nemzet-
közi békekötés kapcsolódik. A török és a 
császári csapatok írtak alá itt megegyezést 
1664. augusztus 10-én, miután a szentgott-
hárdi csatában az európai katonák győzel-
met arattak a törökök ellen. A feltételezések 
szerint a békét a Békeház helyén egykor 
álló török sátorban köthették. A területre 
később épült háznak gazdasági szerepe volt, 
majd Tretter Lászlóé lett, akit a szegények 
orvosának is nevezett a köznyelv Vasváron. 
A város az örökségvédelmi értéket koráb-
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A béke kultúrájának népszerűsítése a cél

ban felújíttatta egy pályázatból. Jelenleg a 
Vasi Képzőművészeti Gyűjtemény anyagát, 
valamint a bécsi levéltárból lemásolt béke-
kötési dokumentumokat őrzik itt. Jól bevált 
hagyomány, hogy a vasvári béke emlékére 
tematikus napot tart a város minden augusz-
tusban. A remények szerint idén is így lehet 
ez. Vasvár a béke tematikájában szervezett 
turisztikai programok helyszíneként is te-
kint a Béke Házra. 2012-ben a város belé-
pett az Európai Békevárosok Szövetségébe 
is ennek érdekében. A nemzetközi szervezet 
tematikus békeutak európai hálózatának 
kidolgozásán munkálkodik, ahol a turisták 
szervezetten járhatják be Európa híres béke-
kötési helyszíneit, köztük a vasvárit is.

A Békeházban hazai viszonylatban 
egyedülálló képzőművészeti gyűjtemény is 
található, mert ehhez hasonló, egy kisebb 
tájegység művészeti keresztmetszetét be-
mutató, állandó kiállítás másutt nincs. Erről 
Tóth Csaba Munkácsy-díjas festőművész 

beszélt már több ízben. Vasváron ugyanis 
száz év vasi képzőművészetét láthatják az 
érdeklődők. A kiállításrendezés fő szem-
pontja a minőség, a kvalitás volt. A művek a 
remények szerint nem csak a mának, hanem 
a következő nemzedékeknek is jelenthetnek 
majd befogadói élményt. A vasi gyűjtők és 
művészek által Vasvárnak adományozott 
alkotásokat Tóth Csaba és Torjay Valter fes-
tőművészek dolgozták fel. Restaurálásra is 
szorult némelyik munka, amelyben Károlyi 
Anna sietett a gyűjtemény segítségére. Vas-
vár tehát csaknem egy évtized óta a Békevá-
rosok Szövetségének is tagja.

Most pályázatot nyújtottak be közösen 
az Európa Tanácshoz a békekötések hely-
színeit felölelő kulturális, tematikus útvo-
nal kialakítása céljából. A projekt részeként 
videófi lm is készült, amelyet a napokban 
tettek elérhetővé. Az ötperces, angol nyel-
vű összeállításban a szövetség tagjai anya-
nyelven mutatják be városaik békekötési 
helyszíneit. Tóth Balázs polgármester arról 
beszél a kisfi lmben: a Békeházban vasi mű-
vészek alkotásainak biztosítanak kiváló be-
mutatkozási helyszínt. A jövőben mind a ki-
állítás méretét, mind a műalkotások számát 
bővíteni szeretnék. A cél ezzel a kulturális 
értékek megőrzése és az egykori békekötés 
helyszíneként a nemzetközi programhoz 
kapcsolódva a béke kultúrájának hazai és 
nemzetközi szintű terjesztése, népszerűsí-
tése. A Vasi Képzőművészeti Gyűjtemény 
alkotásait egyébként minden augusztusban, 
a Béke Naphoz kötődően is bemutatják az 
érdeklődőknek Tóth Csaba Munkácsy-díjas 
festőművész szakavatott tárlatvezetésével.
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Focisták honvédségi kiképzése

Képgaléria: Laki László 
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Nem várhatott tovább a bemutató
A Vasvári Játékszín Egyesület különle-

ges bemutatót tartott májusban. Csengey 
Dénes író, a rendszerváltó nemzedék egyik 
kiemelkedő alakja halálának 30. évfordu-
lója tiszteletére készült a darab, amelynek 
kalandos története van, amíg eljutott a be-
mutatóig.

Az Életünk 1981-es decemberi számában 
jelent meg egy részlet egykor Csengey Dénes: 
A Tejút lovasa című monodrámájából, amelyet 
Csoóri Sándornak ajánlott a szerző. A Vasvári 
Játékszín Egyesület nem kis erőfeszítéssel a 
teljes monodrámához hozzájutott a Csengey 
család jóvoltából. Ennek színrevitelén dolgoz-
tak már tavaly óta. Gergye Rezső, rendezte a 
darabot, Bajor János játékával. Gergye Rezső 
azt mesélte: tavaly szeptembertől kezdtek bele 
a munkába, de aztán online próbákra váltottak 
át, így folyt az intenzív gyakorlás. A bemutatót 
májusban tartották, három helyszínen. A rende-
ző szerint a darab azért jó, mert erőltetés nélkü-
li áthallása van a mai korra. A művet a szerző 
fi a, Csengey Balázs adta oda csak a Vasvári 
Játékszín Egyesületnek feldolgozásra. A teljes 
írás bő kétórás, a rendezőnek komoly drama-
turgiai munkát kellett elvégeznie, hogy 65-68 
perc legyen belőle, a család beleegyezésével. 
A drámában Zrínyi tábort üt a még égő vára 
mellett, amit korábban maga építtetett a török 
ellen, de a császári hadvezér, Montecuccoli 
veszni hagyta, és a törökök felrobbantották. 
Zrínyi a sátrában vívódik. A monodráma ezt a 
vívódást közvetíti a nézők számára is 21. szá-
zadi áthallásokkal. A művet április 8-án, Csen-
gey Dénes halálának harmincadik évforduló-
ján szerették volna bemutatni, de ezt a tervet 
a járványhelyzet felülírta. Így akkor csak fel-
tettek a Vasvári Játékszín Egyesület közösségi 
oldalára egy részletet a játékból. Az előadást 
a szentkúti szabadtéri színpadra álmodták, de 
a rossz idő miatt a Nagy Gáspár Művelődési 
Központ színháztermében tartották meg má-
jus 15-én. Előtte azonban Csehimindszenten 
rendkívüli irodalomórát, majd Egervölgyön 
„előbemutatót”, főpróbát tartottak a műből.

Először ezek tapasztalatairól kérdeztük a 
rendezőt. „Nagyon vegyesek a tapasztalatok, 
de fontosak, előremutatóak. Ezekből kiindul-
va, ezekhez képest cizellálva tudjuk folytatni a 

munkát” – jelentette ki Gergye Rezső.
Azzal folytatta: sajátságos előadások vol-

tak ezek a közönségnek köszönhetően. Csehi-
mindszenten az általános iskolában rendkívüli 
irodalom óra keretében mutattak be egy rész-
letet úgy, hogy az elején kezdték az előadást, 
majd a kétharmad részénél abbahagyták, be-
szélgettek a diákokkal és ezután kihagyással a 
monodráma végével zárták az előadást. A diá-
kok egyfajta színházi beavató próba részesei 
lehettek huszonegyen, akik maszkban nézték 
az arénaszerűen berendezett térben Zrínyi ví-
vódásait.

„Érdekes volt, hogy a fi atalok egyből tud-
ták, hogy a díszletben szereplő húsz háromlá-
bú szék, amelyek Zrínyi sátrának berendezései 
voltak, a számukra vannak előkészítve, így ott 
foglaltak helyet” – mesélte a rendező. Azt is 
elmondta: jó érzés volt az előadó, a rendező 
számára, hogy a beszélgetésen a diákok úgy 
nyilatkoztak, hogy szívesen megnéznék a tel-
jes darabot is. Ők ugyanis a beavató előadáson 
harminc percet láthattak az amúgy több mint 
egy órás műből. A rendező szerint nem köny-
nyű a néző dolga, mert intellektusát, érzelmeit 
is próbára teszi a bő hatvan perc a színpadon, 
ahol – ha ők is Zrínyi háromlábú székét vá-
lasztják ülőhelyül – szinte részesei, szereplői 
is lesz a darabnak. Egervölgyön is tartottak 
bemutatót, azt már Felnőtt közönség előtt. Az 
érezhető volt, hogy ők máshogy viszonyultak 
az előadáshoz, több élet-, és színházi tapasz-
talatuk okán. Nem mindenki ült be például a 
„díszletbe” sem, Zrínyi 20 székére. Aztán a 
nyilvános főpróbák után a bemutató követ-
kezett Vasváron, a Nagy Gáspár Művelődési 
Központ színpadán, ahol tíz fő volt részese az 
előadásnak. Ennek az is oka volt, hogy a szer-
vezők eleve visszafogták az előadás népszerű-
sítését a pandémia miatt és korlátozták a né-
zőszámot. A három előadás sok tapasztalatot 
adott a színésznek, rendezőnek, technikusnak, 
segítőknek a „hogyantovábbra”. Látták, hogy 
reagál egy-egy néző az egyes dramaturgiai 
elemekre, észrevették, mit kell cizellálniuk a 
technikára, a színpadi mozgásra vonatkozóan. 
Születtek újabb tervek, hogy akár más szerep-
lők is beépüljenek a darabba, míg a főszereplő 
épp a háttérben van. Például versmondó rész-

vételét tervezik, aki Csengey verset szavalna, 
illetve Tolcsvay Bélát is meghívnák nyár köze-
pén, aki gitárral, énekkel lepné meg a nézőket 
az előadás valamelyik részében színre lépve. 
Mindenesetre a darab a 24. órában volt, hogy 
nézőket „kapjon”. Ha a májusi bemutató sem 
jöhetett volna létre, szinte újra kellett volna 
kezdeni a munkát. Most, ha csak 45 néző is, de 
látta az előadást és ez fontos visszajelzést adott 
a készítőknek.

„Ha nincs előadás és tartalékolnunk kel-
lett volna a darabot, olyan lett volna, mint egy 
konzerv vagy egy bor, ami sokáig áll. Hiába 
értékes, de elkezd romlani. Most a bemuta-
tókkal megnyílt egyfajta felszabadító zsilip” 
– elemezte Gergye Rezső, aki azt is fontosnak 
tartotta, hogy az előadás nézői közt ott volt 
Devecsery Zoltán. Általa jutottak el annak 
idején a Csengey családhoz a „darabkérés” 
ügyében. A paksiak, a szekszárdiak is jelezték, 
hogy jöttek volna, ha nincs a pandémiás hely-
zet. De ha már így alakult, akkor legközelebb 
a Játékszín megy el ezekre a helyekre is, Csen-
gey Dénes életének meghatározó állomásaira 
bemutatni a művet. A darabot a vasvári Szín-
játszó Fesztiválon is bemutatják, valamint – ha 
a város úgy dönt-, akkor a Vasvári Békenapon 
is színre viszik a Béke házban vagy annak 
közelében. Vasvár sajátossága, hogy a vasvá-
ri béke révén a város története ahhoz a kor-
hoz kapcsolódik, amelyben a Csengey darab 
is játszódik. Gergye Rezső még arra is kitért 
újra: fontosak voltak számukra a nézői reak-
ciók. Minden darab után beszélgettek a kö-
zönséggel és így lesz ez minden előadás után 
a későbbiekben is. Sokan mondták el, hogy 
nagyon tömény, amit láttak és sok fontos mon-
dat elhangzik, amit képtelenség megjegyezni 
egy előadás alatt a nézők. De a tapasztalatok 
szerint az első negyedóra után mindenki rááll 
a darab hullámhosszára és ha nem jegyezhe-
tő meg minden, ami elhangzik, de mindenki 
vihet haza néhány fontos mondatot, amelyek 
egyben a darab esszenciáját képviselik. Vas-
váron tehát egyelőre két alkalom látszik arra, 
hogy aki szeretné, megtekinthesse az előadást: 
a nyár eleji Színjátszó Fesztiválon és a remé-
nyek szerint a Béke Napon, bár ez utóbbinál 
még folynak az egyeztetések.

Hősök napi megemlékezés

Fotó: Laki László

Vasvár polgármeste-
re, alpolgármestere és V. 
Németh Zsolt országgyű-
lési képviselő koszorút 
helyeztek el a vasvári, 
valamint a kismákfai és 
nagymákfai emlékműnél. 
Koszorúzással tisztelgett 
a hősök emléke előtt a 
vasvári tűzoltóság is.
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Ismét sikerrel szerepeltek a 
Bodzavirágok

A Magyar Kórusok, Zenekarok és Nép-
zenei Együttesek Szövetsége – KÓTA Vas-
váron a NGMK-Nagy Gáspár Művelődési 
Központban tartotta az Aranypáva Népze-
nei térségi és országos szintű minősítőjét. 
Ezt a minősítőt csak negyedjére sikerült 
megtartani, mivel a covid miatt háromszor 
el kellett halasztani.

Iskolánk tanítványai Bozzai Anna és a 
Bodzavirágok énekegyüttes (Bozzai Anna, 
Bozzai Kincső és Bozzai Zsolna) is Kivá-
ló fokozatot értek el, ahogy a volt tanítvá-
nyunk Piri Vivien is.

Informatikai 
verseny

Hermán Diána a Kozma László XIX. Or-
szágos Informatika Alkalmazói Tanulmányi 
Verseny 6. helyezettje.

Az Informatika – Számítástechnika Ta-
nárok Egyesülete által meghirdetett verseny 
célja az országos szintű megmérettetésen 
túl ebben a tanévben minden eddigieknél 
aktuálisabb volt: az informatika-alkalma-
zói ismeretek, az informatikai eszközök 
elsajátításának, az ismeretek készség szintű 
használatának mérése. Az idei végső meg-
mérettetést a veszélyhelyzetre való tekintet-
tel online módon, az offi ce.com-on bonyo-
lították le, ami röviddel a döntő előtt vált 
ismertté. Szokatlan körülmények között, 
szoros versenyben szerezte meg Diána a 6. 
helyet. Felkészítő tanár: Pál Katalin

Az Országos Honismereti Tanulmányi Verseny 
legeredményesebb résztvevői a 2021. évben.

Az első helyezést elérők: Tavasz Lola, Kovács Laura, Szijártó Barna és Nagy Zétény

Internetes Tanulmányi Verseny
Az utóbbi évek kedvelt versenye lett a 

Mozaik Kiadó által szervezett Internetes 
Tanulmányi Verseny, melynek országos 
döntőjére is rendszeresen eljutnak a Vas-
vári Általános Iskola diákjai.

A Mozaik Internetes Tanulmányi ver-
senyt évente rendezik meg általános-, és kö-
zépiskolások számára. A Nemzeti Alaptan-
terv szinte valamennyi műveltségi területén 
hirdetnek fordulókat, melyeken évente több 
mint 15 000 tanuló vesz részt. A szervezők 
célja a többi közt a tehetséggondozás. A 
kérdéssorok egy-egy témakört új megkö-
zelítésben dolgoznak fel, így ismereteik 
kreatív használatára ösztönzik a diákokat. 
Idén nemcsak az öt forduló feladatmegol-
dása zajlott az online térben, hanem maga 
a döntő is.

E tanévben a Vasvári Általános Iskola 18 
tanulója dolgozott hónapról hónapra az egyes 

fordulók feladatsorain angol nyelv, német 
nyelv, biológia, matematika, számítástech-
nika és történelem tantárgyakhoz kapcso-
lódva. Közülük heten kerültek be az orszá-
gos döntőbe: Gombás Laura, Iván Szabolcs 
(hiányzik a fotóról), Baranyai Máté, Szalai 
Panka angol nyelvből, Bujtás Ingrid és Jakab 
Noémi biológiából és matematikából, Sipos 
Dániel pedig történelemből. Mindannyian a 
több száz versenyző első tizedében végeztek. 
Külön gratulálunk Szalai Panka teljesítmé-
nyéhez, akinek angol nyelvből sikerült elérni 
az előkelő 5. helyezést.

A döntős versenyzők felkészítői Jakabné 
Varga Ildikó, Ódor Anna és Siposné Káldy 
Gyöngyi tanárok. Gratulálunk a verseny-
zőknek és felkészítőiknek! További szép 
sikereket kívánunk!



5VASVÁRI ÚJSÁG2021. június 2.

Kisiskolások piaclátogatásai
Az élményszerűség, a tevékenykedtetés 

egyre jobban előtérbe kell, hogy kerüljön a 
mai, modern oktatás alapelvei között. Hiszen 
a gyermekek, ha cselekedeteik, élményeik 
segítségével szerzik meg az ismereteket, a 
tudást, sokkal tartósabbak, maradandóbbak 
lesznek.

A Komplex Alapprogram is – melyet 
2019-ben vezettünk be iskolánkban – eze-
ket helyezik előtérbe. Többek között ezért 
is tartunk tanórákat a tantermeken, az isko-
lán kívül is. Több alkalommal látogattak el 
diákjaink szerdai napokon a helyi, termelői 
piacra. Megismerkedtek a piac hangulatá-
val, a vásárolható termékek sorával. Beszél-

gettünk az árusok életéről. Megtanulták a 
vásárlási szokásokat, a kulturált viselkedés 
szabályait.

Tevékenyen részt vettek Laura Csokoládé-
műhely csokikostolóján, a Béres Mézeskalács 

jóvoltából mézeskalács díszítésen, s legutóbb 
pedig a délelőtt folyamán a paradicsompalán-
ta ültető programban megismerkedtek a kis-
iskolások a paradicsom termesztésével, fajtá-
ival, ültetési, palántázási módjával. Ezt ki is 
próbálhatták, majd pedig mindenki haza is vi-
hette a saját palántát a Csehiben működő Ide-
haza Egyesület jóvoltából, akik mindezt lehe-
tővé tették. Emellett még megajándékozták 
iskolánkat is paradicsom palántákkal, melyet 
az iskolakertünk készülő magaságyásaiba 
kapnak majd helyet. Köszönjük nekik és a 
koordináló tevékenységet pedig Laki Ediná-
nak, aki minden alkalommal megszervezte 
nekünk ezeket a programokat.

Zrínyi Matematikaverseny 
iskolánkban

Az eddigi hagyományoktól eltérően idén 
május hónapban került megrendezésre az 
iskolákban a Zrínyi Ilona Matematikaver-
seny,

amelyen immár 32 éve vesznek részt a 
vasvári diákok. Az intézmény 57 tanulója 
nevezett a versenyre, amely a járványügyi 
helyzet miatt már kétszer is elmaradt, így a 
diákok már nagyon várták a nagy napot. A 
vírushelyzet miatt most a környékbeli isko-
lák diákjai a saját intézményükben oldották 
meg a feladatokat. A verseny lebonyolítását 
koordinálta Varga Gyöngyi, a matemati-
ka-informatikai munkacsoport vezetője, s 
bontotta fel a versenyfeladatok borítékját 
Sejberné Szabó Marianna igazgatónővel.

Advent a Hargitán
Június 5. szombat 19 óra
Sütő András: Advent a Hargitán
Zenthe Ferenc Színház
Szereplők: Szarvas József, Tarpai Viktória, 

Hajdu Tibor, Varga Fekete Kinga, Jakab Csa-
ba. Dramaturg: Sándor Zoltán. Díszlet- és 
jelmeztervező: Pallós Nelli. Rendezőasz-
szisztens: Nagy Sári. Rendező: Susán Fe-
renc.

A lelkünkhöz szól és gondolkodóba ejt 
Székelyföld különös, misztikummal, nép-
hagyományokkal teleszőtt világa. Az isteni 
akaratban rendíthetetlenül hívők, ám az Úr 
döntéseivel mégis folyton pörlekedők világa 
ez. Itt a térképen feleslegesen keresett, mert 
valójában bennünk lévő Kis Romlás és Nagy 
Romlás mellett, a Hargita zord hegyei között 
éli életét a korán megözvegyült Bódi Vencel. 
Ide, a havasokba várja haza messzire szakadt 
övéit, de hiába. Itt bontakozik ki két fi atal 
tiszta, örömre készülő szerelme, ami ha kell, 

a halált is legyőzi. Itt találkozik a múlt és a 
jelen, a hűség és megbocsátás, az önzés és 
a hit, a szeretet és a sosem múló remény. Itt, 
ahol a tragédia és a csoda kézen fogva jár.

A Nagy Gáspár
Művelődési Központ 

nyári programjai
• Július 8., 17 órakor Hegedűs End-

re kiállítás a Castrum Galérián, 19 órakor 
Cantemus Énekegyüttes a Templomban, 20 
órakor Sára asszony – A Nemzeti Színház és 
a marosvásárhelyi Spectrum Színház közös 
előadása.

• Augusztus 7. Marót Viki és a Nova 
Kultúr Zenekar koncertje

• Augusztus 8. Ismerős Arcok koncert

Gyermekáldás
Március 3-án látta meg a napvilágot 

Varga Zina, Varga Zsolt és Bősze Bog-
lárka kislánya. Március 12-én született 
meg Gerencsér Lara, Gerencsér Tamás 
és Rigó Szabina gyermeke. Március 
18-án jött világra Matola Dénes Bar-
nabás, Matola Richárd és Léhart Bet-
tina kisfi a. Március 26-án Csonka Luca 
született meg Csonka László és Török 
Nikolett gyermekeként.
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Életre szóló élmények a túrázóknak
Nagyon sok turisztikai célú kezde-

ményezés áll rajtra készen Vasvárra és 
térségére vonatkozóan. Több ezek kö-
zül a tavasszal debütál. Debreczeniné 
Késmárky Flóra, a Vasi Hegyhát-Rába-
mente Turisztikai Egyesület turisztikai 
menedzsere foglalta ezeket össze. Elébe 
mentek a dolgoknak, és a mostanában 
egyre inkább népszerű természetjárás 
rajongóinak lelkesedéséből indultak ki a 
tervezésnél.

„Örülök, hogy ilyen fórumon is hírt ad-
hatunk az idei terveinkről!” – mondta elöl-
járóban Debreczeniné Késmárky Flóra. 
Kijelentette: a legtöbb és leglátványosabb 
eredmények egy osztrák–magyar együttmű-
ködésnek köszönhetőek. A projektben a Vasi 
Hegyhát-Rábamente Turisztikai Egyesület a 
Hegypásztor Körrel és a Weinidylle Natúr-
parkkal működött együtt, több fejlesztést si-
került ennek köszönhetően megvalósítaniuk. 
Ezekből több kiadvány is készült, amelyeket 
tavasszal már kézbe lehet venni. Az infra-
strukturális fejlesztések közül ugyancsak 
tavasztól lehet felkeresni, bejárni az újdon-
ságokat. A szakember elsőként egy turisz-
tikai térkép elkészültéről számolt be, amely 
a Hegyháton található látnivalókat, múzeu-
mokat, attrakciókat is jelöli természeti, kul-
turális és vallási tematikában. A térképen a 
turisztikai kerékpárutakat is feltüntették.

De ha már a turisztikai célú kerékpárutak 
kerültek szóba, a menedzser elmondta: ezek 
tervezése, kijelölése már tavaly megtörtént. 
Az utak kitáblázása a tavasz elején indult. 
Vasvárt és környékét érintően két utat, egy 
rövidebb és egy hosszabb körtúrát jelöltek 
ki. Körmenden és térségében is hasonló 
rendszerben készültek a turisztikai kerékpár-
út-tervezések. Így összesen négy, kitáblázott 
körkerékpártúra vonzhatja a turistákat ta-
vasztól a Vasi Hegyhát-Rábamente vidékére.

Az újdonságok között sorolta Debrec-
zeniné Késmárky Flóra, hogy jelenleg egy 
imázs kiadvány készül, amelynek képi 
megjelenítésére helyeztek most elsősorban 
hangsúlyt. Az oldalakra kevés szöveget 
szerkesztenek és több fotó kapott helyet. A 
nagy felbontású, jó felvételekkel, hangulat-
képekkel, a kemény borítós, komolyabb ki-
vitellel szinte könyvszerű kiadványt adhat-
nak majd a turisták kezébe. Ez az újdonság 
szintén most jön ki a nyomdából. Céljuk a 
kiadványokkal az aktív turizmusban részt-
vevők megszólítása. Feltett szándékuk, 
hogy a gyalogos és kerékpáros turisták mel-
lett ettől az évtől a vízi vagy lovas turizmust 
kedvelőkre is külön fi gyelnek. Folyamato-
san alakítják ki azokat az aktív pontokat a 
különböző attrakciók közelében, ahol a ven-
dégek komfortigényét önkormányzati léte-
sítmények vagy más szolgáltatók szolgálják 
ki, azaz az aktív turistáknak kedveskedő 
szolgáltatásokkal állnak elő.

Korábbi lapszámban beszámoltunk róla, 
hogy az előbb említett térképhez szervesen 
kapcsolódik egy applikáció is, amely ugyan-
csak a nemzetközi projektnek köszönhetően 
készülhetett el, ahol saját magunk idegen-
vezetői lehetünk a Vasi Hegyhát-Rábamen-
te bejárásakor. A Vasvárt, valamint térségét 
turisztikailag népszerűsítő, menedzselő civil 
szervezet igyekszik tehát innovatívan és mód-
szeresen bemutatni, vonzóvá tenni a leendő 

vendégek, turisták illetve az itt élő, kirándulni 
vágyók körében a Vasvárt és a Hegyhát falva-
it. Az okostelefonra letölthető applikáció öt-
ven helyszínről, köztük Vasvárt és térségét, az 
Őrséget és Körmendet és térségi településeit 
érintő érdekességekről, valamint az osztrák 
Weinidylle Natúrpark öt látnivalójáról jelenít 
meg fontos információkat.

„Igyekszünk minden tekintetben újításo-
kat behozni. Azonnali reagálásnak tűnhet, 
hogy az applikációval is előjöttünk, de azért 
ezt egy hosszan tartó folyamat előzte meg. 
A végeredmény azonban épp egybeesett a 
pandémiás időszakkal, jól hasznosítható a 
járványügyi szabályokhoz igazodva” – je-
lentette ki a szakember.

A kiadványokból tehát van, ami már 
kézzelfogható és van, ami most jön ki a 
nyomdából. Az egyesület ezekből igyekszik 
tagszervezetei részére juttatni, de elérhetőek 
lesznek a turisztikai attrakciók közelében, a 
körmendi turisztikai irodában, a múzeumok 
bejáratánál, szállásadóknál, sőt adott eset-
ben éttermekben is.

Debreczeniné Késmárky Flóra azzal foly-
tatta: a háttérben tehát folyamatos a munka, 
több fronton tervezik vagy épp nem ritkán a 
pandémia miatt újratervezik a 2021-es évet. 
Abban eltökéltek, hogy a Hegyháti Tájoló él-
ménytúrát megszervezik, természetesen, ha a 
szabályok engedik a gyalogos és kerékpáros 
érdeklődőknek. De idén a kenuzás iránt ér-
deklődők számára is tartogatnak a Tájoló ke-
retében speciális programokat már. Az előbb 
említett túrakiadványt, térképet ezeken az 
eseményeken már kézbe kaphatják a résztve-
vők. A Tretter Háznál is befejeződik idén egy 
beruházás. Ezzel egy új, modern, kulturális 
és turisztikai találkozási pont épül ki és kezdi 
meg működését Vasváron.

A dél-vasi térséget turisztikailag mene-
dzselő szervezet reményei tehát nagyok.

„Teljes gőzerővel készültünk, hogy csi-
nálhassuk, amihez legjobban értünk a tu-
risztikai területen és jöjjenek a turisták” – 
hangzott el.

Az aktív turizmus, a természetjárás, a 
kerékpározás az utóbbi évben különösen 
felértékelődött. A Vasi Hegyhát-Rábamen-
te Turisztikai Egyesület turisztikai mene-
dzsere ehhez a tényhez kapcsolódóan még 
egy újdonsággal is előállt. Kialakulóban 
van ugyanis a térséget érintő natúrpark. 
Az emberközeli, természetközeli értékekre 
alapoznak a Vasi Hegyhát Natúrpark név-
vel, amelyhez a települések csatlakozása 
folyamatos. A Körmend környéki falvak 
közül Döröske, Nádasd, Katafa és Nagy-
mizdó jelezte már csatlakozási szándékát, 
akiknek ugyancsak fontos településeik 
természeti, kulturális értékeinek megőr-
zése. A turizmusba így bekapcsolódnak 
az élménytúra mellett a hagyományőrző 
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rendezvények és értékőrző programok is. 
A natúrparkkal kapcsolatban korábban 
névpályázatot is hirdetett a turisztikai 
egyesület. „Meg is lepődtünk, mennyien 
szavaztak a lehetséges nevekre. Több száz 
voks beérkezése után végül a Vasi-Hegyhát 
Natúrpark név lett a befutó” – mondta a tu-
risztikai menedzser.

Debreczeniné Késmárky Flórával a be-
szélgetésben kicsit visszatértünk az írás ele-
jén említett, Vasvárt is érintő kerékpár-kör-
túrákhoz is, amelyek a városhoz köthetően 
egy nagyobb és kisebb turisztikai kerékpár-
út-kijelöléssel várják a turistákat. A szakem-
ber azt mesélte: szigorú szakmai előírások 
szerint kellett ezt a programot előkészíte-
niük, amely nem volt egyszerű folyamat, 
időben neki kellett állniuk. Komoly kuta-
tómunka, tervezés, előkészítés előzte meg 
a projektet. A Körmend környékén kijelölt 
kerékpáros túraútvonalnak, amely az Őrsé-
gi Nemzeti Park területét is érinti, komoly 
környezetvédelmi, természetvédelmi krité-
riumoknak kellett megfelelniük. A kijelölés-
nél a természetvédelmi őrök, szakemberek 
tanácsait is szigorúan fi gyelembe vették. 
Volt eset rá, hogy módosítaniuk is kellett az 
eredeti elképzelésükön a természetvédelmi 
szempontok miatt. Emellett önkormányza-
tokkal, a Magyar Közúttal is tárgyaltak, sok 
szempontra, jogi és tulajdonviszonyokat 
érintő kérdésekre is tekintettel kellett len-
niük a tervek kapcsán. Komoly egyeztetési 
dokumentáció született végeredményként, 
együttműködési nyilatkozatokkal.

Mindez lehetővé tette, hogy tavasszal a 
kitáblázás is elindulhatott. A kijelölt útvo-
nalon térkép segítségével tudnak a turis-
ták közlekedni. Az adminisztrációs és jogi 
egyeztetések mellett az egyesületnek a ke-
rékpárosok komfortjára is ügyelniük kellett 
a program tervezésénél. Fontos szempont 
volt, hogy pihenésre, vízvételre is legyen 
lehetőségük. A korábban említett aktív tu-
risztikai megállópontok ezeket az igénye-
ket szolgálják ki, amelyeket kis boltok, 
vendéglátóhelyek közelében alakítottak ki. 
Arra is inspirálnak egyre több szolgáltatót, 
hogy alakítsanak ki kerékpárosbarát szál-
láshelyeket. Ebből a térséget érintően már 

Online lakossági fórumot 
tartottak a településrendezési 

eszközök módosításáról
Videó konferencia keretében tájékoz-

tatott az önkormányzat a város telepü-
lésrendezési eszközeinek módosításáról 
a közelmúltban. Vasváron légialkalmas-
ság-fenntartó és felülvizsgálati bázis épül. 
A rendezési terv módosítása emiatt vált 
szükségessé. A képviselő-testület támogatja 
többnyire a módosításokat, de fő alapelvük, 
hogy csak olyan változtatásokat fogadjanak 
el, amelyek nem sértik a többség érdekeit. 
Akkor veszik csak fi gyelembe a hozzájuk 
érkező kérelmeket is. Tóth Balázs polgár-
mester elmondta: most egy helikopterjavító 
vállalkozás beruházásáról van szó.

„Nem kis büszkeség számunkra, hogy 
Vasváron működik egy ilyen műszaki bázis, 
amely most bővítésre is készül!” – hangsú-
lyozta a városvezető.

Elmondta: néhány éve már elkezdte te-
vékenységét a helikopterjavítást vállaló cég 
a város határában. A szolgáltatásra egyre 

nagyobb az igény, ezért bővít most a vállal-
kozás egy új csarnok és leszálló pálya épí-
tésével. A területnek a speciális tevékeny-
ség miatt több szempontnak is meg felelnie, 
köztük a több irányú megközelíthetőség és 
az erdőtől való megfelelő távolság is fontos 
szempont. Az új csarnok mellett működik 
majd a régi is. A cél, hogy nagyobb gépe-
ket is tudjanak fogadni, szervizelni, ezért 
bővítenek most. Egyébként ilyen speciális 
szervizből itthon csupán egy-kettő van. Az 
országból és Nyugat-Európából egyaránt 
érkeztek és érkeznek a jövőben is a rotoros 
gépek a szerzvíz pontra. A helikoptereknek 
nagyon szigorú műszaki előírásoknak kell 
megfelelniük és kötelező bizonyos üzem-
órák után a rendszeres, alapos átvizsgálá-
suk is.

„Büszkeség a város számára, hogy ilyen 
magas szakmai igényeket kielégítő bázis talált 
itt otthonra nálunk!” – summázta Tóth Balázs.

Újabb színnel gazdagodott 
Vasvár civil „palettája”

A közelmúltban megalakult a nemrég 
elhunyt Varga Jenő bácsi emlékét őrző, és 
a túrázás szeretetét, mint örökségét tovább 
vivő egyesület, a Varga Jenő Természetjáró 
Szakosztály. A civil kezdeményezést már be 

is jegyezték. Varga Jenő bácsi mellett a Ben-
ke Tibor emléke előtti tisztelgést, és a termé-
szetjáró hagyományt is képviseli, folytatja a 
szakosztály. Az egyesületről következő lap-
számunkban hozunk bővebb információkat.

kettő is van. Ők egy kritériumrendszernek 
megfelelően fogadják a jellemzően egy éj-
szakán át megszálló, kerékpárral érkezők 
vendégeiket. A kerékpárosbarát szálláshe-
lyen a biciklis le tudja zárni, le tudja mos-
ni a kerékpárját, ki tudja öblíteni a ruháját. 
Hisz nem ritka, hogy több száz kilométerről 

érkeznek a túrázók, a bicikli korlátai miatt 
kevés holmival, amit mosással frissítenek 
fel. A szolgáltatók ezzel biztosíthatják szá-
mukra a túrázás komfortját. A beszélgetés 
végén újra a pályázatok kerültek fókuszba. 
Az osztrák-magyar projekt sokszínűre si-
keredett, számos hasznos végeredménnyel, 
így beadták a folytatásról is pályázatukat a 
kiírónak. Az idén induló új európai uniós 
projektciklus ugyancsak számos lehetősé-
get tartogat a turisztikai fejlesztések számá-
ra, amelyen szintén több pályázattal indul 
az egyesület. Mindenesetre a korábbi pályá-
zatokból számos kézzelfogható eredmény 
2021-re érett be. A szakember azt javasol-
ja: minél többen tervezzenek a közelben 
a kirándulást, természetjárást és keressék 
fel a Vasi Hegyhát-Rábamente területén az 
újdonságokat. „Minden együtt áll az olyan 
minőségi szabadidőtöltéshez, amely élmé-
nyekben gazdag, életre szóló kalandokat 
kínál a családoknak, az egyedül vagy baráti 
körrel útnak indulóknak” – mondta zárásul 
Debreczeniné Késmárky Flóra.
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Amiért szentmisére járunk
Bizonyára hallottunk már a szentmisé-

ről, illetve vasárnapi és ünnepi szentmisé-
ről, gyászmiséről, nászmiséről, roráte vagy 
hajnali miséről. Ezek a kifejezések mind, a 
római katolikus szentmise megünneplésére 
utalnak. Városi templomokban minden nap 

van szentmise, vasárnap pedig több is. Vidé-
ken pedig legalább vasárnaponként misére 
nyílik meg a templom kapuja. Voltunk már 
szentmisén, járunk és ezután is lesz lehető-
ségünk járni. Mi is jelent a szentmise, hon-
nan ered? Mi is történik valójában, amikor 
szentmisén vagyunk? E hónapi cikkünkben 
erről beszélünk ezzel a kis leírással magya-
rázatot kínálva minden kedves olvasónak a 
szentmise tartalmáról, jelentőségéről, része-
iről és a szentmisén való részvételről.

A szentmise az eukarisztia, a nagy szent-
ség ünneplése. Ami azt jelenti, hogy fegyel-
mezett mozdulatokkal, ritmussal, együtt 
mondott imákkal, közös énekekkel és gesz-
tusokkal ünnepeljük és dicsérjük az Istent. 
Felidézzük azt, amit az Úr Jézus hagyott 
ránk, az ő emlékezetére az utolsó vacso-
rakor, nagycsütörtök estéjén. Az eukarisz-
tia, amit a szentmisében ünneplünk, Jézus 
Krisztus szeretetének legnagyobb jele, amit 
reánk hagyott. Szent Lukács szépen emlé-
kezik meg róla: Jézus az utolsó vacsorán, 
asztalhoz telepedett övéivel, megáldotta a 
kenyeret és a bort, és új értelmet adott ne-
kik: „ez az én testem…, ez az én vérem”. 
Ezután tanítványai lelkére kötötte: „ezt cse-
lekedjétek az én emlékezetemre”. (Vö. Lk 
22,14–23) Az apostolok ezt a fontos gesztust 
őrizték a kezdetektől fogva: kenyértörésnek 
nevezték azt, amikor összejöveteleiken a 
kenyér és bor fölött hálát adtak, megismé-

telték Jézus szavait, ettek a kenyérből és it-
tak a borból: részesültek Krisztus testéből és 
véréből. A kenyértörés előtt elmesélték, mi-
ket tanított és tett Jézus. Ebből a két mozza-
natból alakult ki a mise, mint összejövetel, 
melynek két fontos része van: az igeliturgia 
(a Szentírás felolvasása és magyarázata: mit 
tett Isten értünk) és az áldozat liturgiája (a 
kenyértörés vagy az eukarisztikus liturgia).

Az Eukarisztiában, az Oltáriszentségben, 
illetve a szentmisében, tehát Jézus jelenlé-
tének szentségét hagyta reánk és baráti la-
koma asztalközösséget hozott létre. A szent-
mise megünneplése nem emberi találmány, 
hanem Krisztus hagyatéka. Halálának elő-
estéjén legnagyobb ajándékát adta az embe-
reknek, a szentséget, s ezt a szentséget újra 
és újra ünnepeljük minden szentmisében. 
Krisztustól mostanáig sok minden formá-
lódott ebben az ünneplésben. Korunkban a 
II. vatikáni zsinat után a mise hagyományos 
szertartásrendjét a kornak megfelelőbb mó-
don újították meg, de a lényeg megmaradt. 
A szentmise mindenki számára érthető lett, 
nemzeti nyelveken imádkozzuk latin he-
lyett, az emberek sokféle módon bekapcso-
lódhatnak a szertartásba. Énekkel, felolva-
sással, könyörgésekkel, az áldoztatás révén.

A szentmisét tehát nem szabad csak úgy 
felfognunk, mint a közösség összejövetelét. 
Isten népének gyülekezetét, hitünk meg-
erősítését, még kevésbé úgy, mint híveket 
toborzó, lelkesítő akciót. A szentmise töb-
bet jelent, önmagában misztérium, titok. A 
szentmisében elsősorban nem mi cselek-
szünk, nem mi mutatjuk be, hanem a látha-
tatlan Jézus Krisztus. Ezért oda kell adnunk 
mindenünket, bekapcsolódunk Krisztushoz, 
aki cselekszik ebben. Milyen tiszteletet kell, 
hogy ébresszen ez mindnyájunkban és mi-
lyen örömmel kell minél többször a szent-
misére sietnünk!

A szentmise nagy kincs számunkra. Nagy 
megtiszteltetés számunkra, hogy részt ve-
hetünk benne. A hit meggyőződésével kell 
vallanunk, hogy Krisztus életének részesei 
vagyunk. Szilárd hittel, mely megegyezik 
az Egyház hitével, tudjuk valójában, hogy 
mi történik a szentmisében. Lehet, hogy 
fáradtan veszünk részt a misén, lehet, hogy 
lelki szárazság gyötör, lehet, hogy éppen a 
miséző pap személye, a résztvevők vagy 
a körülmények nem tetszenek számunkra. 
Lehet, hogy más nehézség foglalkoztat ben-
nünket, és azt mondjuk, a mise nem jelent 
semmit, unalmas. Állj meg! Mert gyöke-
resen rosszul gondolkozol a szentmiséről! 
Térj vissza hitedhez, az Egyház hitéhez és 
ezzel a hittel javítsd ki, amit érzéseid té-
vesen tanácsolnak! A szentmisében vallási 
élményt kell keresnünk, a megújulást Krisz-
tusban. Hiszen ami itt történik, azt Jézus 
adta nekünk.

Mawasala Mbela Fabien SVD

 Vasvár az interneten:

www.vasvar.hu

Világméretű 
szentségimádás

Az 52. Nemzetközi Eucharisztikus 
Kongresszusra készülve világméretű szent-
ségimádás lesz június 5-én, Úrnapja szom-
batján. Plébániánk is bekapcsolódik a közös 

imádságba, 18 órától vezetett szentségimá-
dás lesz templomunkban. Aki nem tud el-
jönni személyesen, otthon is csatlakozhat 
személyes imádsággal, rózsafüzérrel, zso-
lozsmával, Szentírás olvasással.

A https://corpusdomini.iec2020.hu olda-
lon lehet regisztrálni az eseményre, ez nem 
kötelező, inkább jelzésértéke van a világ 
felé. Imádkozzunk együtt egymásért!

Híreink
• Az idei hittantábor Kőszegen lesz 

2021. július 12–17. között.
• Vasváron 2021. július 20–22. között 

tartunk tábort az elsőáldozásra készülőknek.
• Tartós élelmiszer adományt szívesen 

fogadunk támogatásként a táborozóknak.
• Fransis atya távolléte alatt a szentgyó-

násokra szombatonként és vasárnaponként az 
esti szentmise előtt fél órával lesz lehetőség.

• A pápa imaszándéka június hónapra: 
Evangelizációs: A házasságra készülőkért.

• Imádkozzunk a fi atalokért, akik ke-
resztény közösségek támogatásával ké-
szülnek a házasságra, hogy növekedjenek a 
nagylelkű, hűséges és türelmes szeretetben.
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Krisztus Szent Teste és Vére, Úrnapja
Főünnep. Az egyházi évben – a Húsvé-

ti időt lezáró – Pünkösdvasárnap után két 
héttel tartjuk. Az ünnep eredete a XII. szá-
zadi eucharisztia-kultusszal áll kapcsolat-
ban, mely Jézus eucharisztikus jelenlétét 
hangsúlyozza. Mindenekelőtt az 1263-ban 
történt híres bolsenai eucharisztikus cso-
dához kapcsolódik. Az Apostolfejedelem 
sírjához zarándokló cseh pap nem messze 
Rómától szentmisét mutatott be a bolsenai 
Szent Krisztina templomban. Az átvál-
toztatás pillanatában kétségek gyötörték 
afelől, hogy a kenyér és a bor valóban 
Krisztus testévé és vérévé válik-e. Ekkor 
a pap megdöbbenve vette észre, hogy a 

megtört ostyából vércseppek hullottak 
a korporáléra. A nagy tisztelettel körül-
vett ereklyét 1264. június 19-én átvitték 
Orvietoba, abba a városba, ahol éppen 
IV. Orbán pápa tartózkodott. Ő hirdette 
ki Úrnapja ünnepét az 1264. szeptember 
8-án kelt Transiturus bullával, melyben a 
Pünkösd nyolcadát követő első csütörtök-
re tűzte ki Úrnapja megünneplését. A ha-
gyomány szerint Aquinói Szent Tamás írta 
az ünnepre a liturgia szövegét. A szentmi-
sében az "átváltoztatástól" kezdve Jézus 
teste és vére jelen van a kenyér és a bor 
"színében". Ez a jelenlét megmarad, ezért 
őrizzük a Szentostyát a Tabernákulumban, 

és az örökmécs jelzi, hogy Jézus itt van 
velünk. Az Oltáriszentségben jelenlévő 
Jézusnak térdhajtással adunk tiszteletet.

Az ünnephez később körmenet is kap-
csolódott. Először csak kehelyben, illetve 
áldoztatókehelyben, később díszes szent-
ségtartóban (monstrancia) vitték az Oltári-
szentséget. A barokk korban erősödött meg 
a körmenetek hagyománya, amely mind a 
mai napig megmaradt. A körmeneten való 
részvételünkkel megvalljuk Jézus Krisztus-
ba vetett hitünket, aki valóságosan jelen van 
az Oltáriszentségben, társunk és szentségi 
táplálékunk életünk zarándokútján.

(Forrás: Vatikáni Rádió)

Megvalósult álom
Vasvár egyik legnagyobb értéke az épí-

tett örökség mellett a természetközelisége. 
A település új „Smaragdváros” marke-
ting koncepciója is ezeket az erősségeket 
hangsúlyozza a város bemutatása során. 
Egyre gyarapodnak az egészséges élet-
móddal, táplálkozással, mozgással, egész-
ségmegőrzéssel kapcsolatos szolgáltatá-
sok, kezdeményezések is. Egyik közülük 
a Sókuckó. Annak jártunk utána, mi mo-
tiválta ennek létrehozóját.

„Régóta nagy álmom volt Vasváron egy 
sószobát létrehozni. Abból kiindulva, hogy 
az én egyik gyermekem is asztmás” – kezdett 
a történet elmesélésébe Milosné Bíró Eszter.

Azzal folytatta: gyermekével kis korá-
ban sok mindent kipróbáltak. Tapasztalata-
ik szerint a legtöbbet a sószoba és az úszás 
segített neki. Innen a sószóba inspirációja, 
ötlete, amely végül márciusra megvalósul-
hatott, bár a nyitást rögtön felülírta a koro-
navírus-helyzet miatti korlátozások beve-
zetése. Ideiglenesen a sószobát is be kellett 
zárni sok más szolgáltatáshoz hasonlóan.

A Sókuckó Vasváron az Elixir Biobolt 
mellett található. „A két üzletet azért szeret-
tük volna egymással összehozni, mert pro-
fi lban is összevágnak. Mindkettő az egész-
ség megőrzését, helyreállítását szolgálja. Az 
elhatározást végül, bár nem kis nehézségek 
árán, de sikerült megvalósítanunk” -mesélt 
tovább Milosné Bíró Eszter.

Azt hangsúlyozta: a sószobában a gyer-
mekek aktív időtöltés közben élvezhetik a 
sóterápia pozitív hatásait. Vidáman játszhat-
nak például a parajdi sóörleménnyel feltöltött 
sóhomokozóban. De játékok, mesekönyvek 
és kézműves foglalkozások is várják őket. A 
felnőttek ugyancsak gyógyulhatnak itt vagy 
éppen, ha nem is betegek, a pihenést, a feltöl-
tődést is szolgálhatja a kuckó.

„Őket kényelmes relax fotelekkel és 
olvasni valóval várjuk” – jegyezte meg a 
Sókuckó megálmodója.

Azt is elmesélte: az aktív sószoba lénye-
ge, hogy a helyiség klímáját egy sógenerátor 
készíti elő. Ez a gép kettő-öt mikron kö-
zötti szemcsenagyságra őrli a sót, amelyet 
aeroszolként juttat a sószóba légterébe. Ez 
a sóköd lebeg a szoba légterében. Az apró 
sószemcsék képesek eljutni a tüdő legkisebb 
hörgőcskéibe is. A terápia során ionizált, 
99,8 százalékos tisztaságú orvosi sót hasz-
nálnak. Ezer kilogrammnyi parajdi sófal is 
készült a sószobába, Himalája sóval díszítve. 
A sóhomokozóban pedig négyszáz kiló só áll 
a kicsik rendelkezésére, hogy játszhassanak.

„A parajdi só 84 féle ásványi anyagot 
tartalmaz, ami tovább többszörözi az eljárás 
hatásfokát. A belélegzett sószemcsék ráta-
padnak a káros sejtekre és elpusztítják azo-
kat. Ezt követően az elhalt sejtek orrváladék 
vagy köhögés formájában kiürülnek a szer-

vezetből, kitisztulnak a légutak és a tüdő” 
-magyarázta a folyamatot a vállalkozó.

Emellett színterápia is működik. A szín-
terápiában a színek gyógyító, stimuláló 
hatásait használják ki. De mire is lehet jó a 
sóterápia? A teljesség igénye nélkül sorolva: 
légúti allergiára, náthára, asztmára, kruppra, 
szénanáthára, légcsőhurutra, COPD beteg-
ségre, hörghurutra, melléküreg gyulladá-
sokra, ekcémára, pikkelysömörre, dohányo-
soknak köhögésre és post covid szindróma 
esetén légzési tünetek kezelésére. De segíthet 
a terápia a stressz, a kimerültség, a csökkent 
ellenálló képesség esetén is. Ám sokan tarta-
nak tőle, hogy az ilyen helyiség a betegségek 
melegágya lehet. Milosné Bíró Eszter épp az 
ellenkezőjéről győzi meg őket: az ionizált 
só teljes mértékben fertőtleníti a szobát, az 
előtérben pedig légtérsterilizáló működik. 
Azonban természetesen vannak a terápiának 
ellenjavallatai is: tuberkolózis, lázas állapot, 
heveny gyulladásos megbetegedés, fertőző 
betegségek, magas vérnyomás II.-III. Stádiu-
ma és szívelégtelenség esetében sem javasolt 
igénybe venni a kezelést. A kezeléseket terá-
piás jelleggel, kúraszerűen javasolt elvégez-
tetni. Egy kezelés minimum 45 percig tart.

„Megfázás esetén néhány alkalom ele-
gendő. Asztmás, súlyosabb allergiás tüne-
tek esetén tíz alkalom ajánlott. A kezelések 
hatékonysága akkor garantált, ha a két al-
kalom között nem telik el több, mint 48-72 
óra. Ezért egy héten minimum két-három 
látogatás javasolt”- ismertette a Eszter, aki 
más újdonságokról is beszélt: az előtérben 
folyamatosan bővül az árukészlet valamint 
a későbbiekben terveznek napközi otthonos 
tábort és gyermekfelügyeletet is.

„De nem utolsó sorban itt is szeretném 
megköszönni mindenkinek a sok támogatást, 
segítséget, biztatást, amit kaptam tőlük. Va-
lószínűleg nélkülük nem valósult volna meg 
régi álmom Vasváron”- zárta gondolatait Mi-
losné Bíró Eszter, a sószoba működtetője.
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Piaci körkép
Ismét folytatódik termelői piaci körké-

pünk. Nem titkoltan arra szeretnénk rá-
irányítani a vasváriak fi gyelmét: mennyi 
hasznos, fontos, fi nom, dekoratív vagy ép-
pen a testi-lelki egészség számára értékes 
termék található minden szerdán a város 
határában található bódék árnyékában, 
vagy éppen a standok kínálatában. Emel-
lett fontos számunkra az is, hogy a Vá-
sárlók megismerjék a pult másik oldalán 
lévő Embereket, a kistermelőket, a vállal-
kozókat, akiknek gyakran élettörténetük 
egy-egy kanyarulata, fordulata rejtőzik a 
termékek előállítása mögött.

A „jáki húsosok”. A piacon gyakran így 
emlegetik a jáki vállalkozás tagjait, akiknek 
termékeit kéthetente szerdánként a Hegyhát 
központjában is meg lehet vásárolni. Saját, 
magyar fajtájú sertés és magyartarka szar-
vasmarha állományukból készülnek a házi 
húsok és a sajtok a Jákon lévő Rácz ma-
jorban. A feldolgozott és a füstölt húsárut, 
valamint a tejtermékeket a vasvári termelői 
piacon a kezdetektől fogva értékesítik.

Érdeklődésünkre Ráczné Gyalog Stefá-
nia tulajdonos elmondta, hogy családi vál-
lalkozásuk 1993 óta működik.

– Először élő állatokkal foglalkoztunk, 
majd bő 10 éve fel is dolgozzuk azokat. 
Közben lányom elkezdett nagyon komolyan 
érdeklődni a sajtkészítés iránt. Így a húsokat 
és a sajtokat hosszú évek óta immár együtt 
értékesítjük. Mi valóban csak a „sajátot” 
értékesítjük, azaz nem vásárolunk sehon-
nan húskészítményeket. Az kínáljuk a Vá-
sárlóknak, amit mi is szeretünk, amit mi az 
asztalunkra teszünk. Immár van sajtfeldol-
gozónk és vágóhídunk is, így folyamatosan 
biztosítani tudjuk a termékeket a vásárlóink 
számára – tájékoztat.

– Én alföldi születésű vagyok, a férjem 
vasi. Ezt a két ízvilágot ötvöztük a termé-
keinkben. A kezdetektől hittünk, bíztunk 
abban, hogyha valami nekünk ízlik, az a vá-
sárlóinknak is ízleni fog. A füstölésnél sem 
használunk semmilyen mesterséges aromát, 
hanem faforgáccsal füstölünk. Mindenből 
egyet csinálunk, azaz egyféle kolbászt, egy-
féle virslit, debrecenit készítünk. Csípőset 
nem nagyon töltünk. Szerencsére immár 
bejáratott vendégkörrel rendelkezünk, ami 
a szombathelyi boltunknak is köszönhető – 
mondja.

– A helyi termelői piacra úgy kerültük, 
hogy van ismeretségünk a városban. Ők 
ajánlották a piacot, mondván a tavaszi idő-
szak nagyon jó szokott lenni. Kipróbáltuk 
magunkat itt, bár megmondom őszintén az 
eleje nagyon döcögőre sikeredett. Adtam 
magunknak fél évet és mindig azt mondtam: 
jó, akkor megint megpróbáljuk, s amikor 
már majdnem feladtam volna, akkor kezd-
tek el igazán vásárolni a standunknál. A 
vasváriak szeretik a feldolgozott húskészít-

ményeinket és a füstölt húsokat is, valamint 
fogékonyak a sajtok iránt. Az MMIK-nál is 
árultunk Szombathelyen, ami a covid miatt 
nagyon bizonytalanná vált, így csütörtök 
délutánonként nyitva tartjuk a boltunkat, a 
piac szeretők számára. Emellett Szentgott-
hárdra is járunk. Jó érzés, hogy egymásnak 
ajánlanak a vásárlók. Többször előfordult, 
hogy akik nem tudtak eljönni a szerdai pi-
acra, bejöttek a szombathelyi boltunkba. A 

covid alatt egyébként sem csökkenést, sem 
növekedést nem tapasztalatunk, gyakorlati-
lag évek óta ezzel a kapacitással dolgozunk. 
Őszintén szólva, mi nem szeretnénk nagy-
üzem lenni, mert az már a minőség rovására 
menne. Ahogy látjuk, a magyar hagyomá-
nyoknak megfelelően októbertől húsvétig 
van igazi dömpingje a húsoknak, a húské-
szítményeknek. Valahogy a tradíciónkból 
adódóan ekkor szeretünk többet enni. Van 
egy kiváló hentesünk, Vele valósítjuk meg 
az elképzeléseinket – jegyzi meg.

– A vasvári piaccal meg vagyunk elé-
gedve. Nagy piros pont Laki Edinának, mert 
az ő fi gyelme és elhivatottsága nélkül nem 
menne a termelői piac. Valljuk be őszintén, 
a termelőkkel sem könnyű mindig, ezért 
fontos a jó koordinálás – osztja meg meg-
látását.

– Nagy öröm számunkra, hogyha a vá-
sárlók bíznak a termékeinkben és nálunk 
veszik meg a kolbászt, a sonkát, a szalonnát, 
a virslit, a debrecenit, a parizert vagy éppen 
a kenőmájast. Emellett bizalmat szavaznak 
az üzemünkben készült tejtermékeknek, így 
a különféle ízesítésű sajtoknak, a túrónak, 
tejfölnek, a joghurtnak, a sajtkrémnek. Ál-
lataink saját takarmányt kapnak, nagyon 
fi gyelünk a toxin mentességre, a szójánk 
GMO mentes. Mi neveljük őket, a feldol-

gozást is magunk végezzük. Erősségünk ab-
ban rejlik, hogy a teljes folyamat – az állat 
születésétől kezdve a késztermékig – a mi 
irányításunk alatt zajlik.

* * *
A Fukszberger Méhészet részéről 

Fukszberger-Kenesey Nórát kértük meg 
arra, hogy mutassa be az apósa által indított 
családi vállalkozást, s beszéljen a mézük 
jótékony hatásairól. Emellett azt is megtud-
tuk, miért tartották fontosnak, hogy a terme-
lői piacon is képviseltessék magukat.

– Helyiként kézenfekvőnek tűnt, hogy a 
vasvári piacon is áruljuk mézeinket. Koráb-
ban, mikor elindult a termelői piac, még ki-
csik voltak a gyerekek, nem tudtuk bevállal-
ni a piacozást. De később örömmel vettem 
Laki Edina megkeresését, amire igent mond-
tam és amit nem bántam meg. A vasváriak 
által legkeresettebb méz az akácméz – ami 
igazi hungarikumnak számít –, valamint a 

vegyesméz. Mindkettőt ajánljuk teába, ká-
véba, süteményekhez és önmagukban fo-
gyasztva is, mivel a mézeknek számos egész-
ségre gyakorolt, fertőtlenítő, immunerősítő, 
jótékony hatása van. Az akác után az egyik 
legjobban mézelő növény a mézontófű vagy 
más néven facélia. Jó fertőtlenítő, bőrápoló 
hatású, szív és érrendszeri problémákra aján-
lott. A.A. Milne Micimackójának kedvenc 
méze. Az akácméznek és a propolisz kivo-
natnak a keveréke a propoliszos mézünk. 
A propolisz olyan gyantás anyag, amelyet 
a méhek a fák rügyeiről gyűjtenek, bakté-
riumölőként és fertőtlenítőként használják 
a kaptár védelmére. Apropolisz, vagyis a 
méhszurok a természetben előforduló leg-
erősebb antibiotikum, ismert immunerősítő, 
fájdalomcsillapító, baktériumölő, gombaölő, 
gyulladáscsökkentő hatású. Egyes kutatások 
szerint képes arra, hogy elpusztítsa a rákos 
sejteket – ismerteti.
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– A repcemézünket az érzékenyebb 
gyomrú vásárlóink szeretik a legjobban, 
mivel alacsony savtartalma miatt könnyeb-
ben emészthető, savlekötő hatása van. Ezen 
kívül ajánlott szellemi és a fi zikai munkát 
végzők számára, magas szőlőcukor tartalma 
miatt. Éppen ezért a repceméz a leggyorsab-
ban kristályosodó mézfajta. Tévhit a mézzel 
kapcsolatban, hogy ha a méz kristályosodik, 
azaz ikrásodik, akkor abban cukor van. Ez 
nem így van, ez egy természetes folyamat, a 
méz velejárója a kristályosodás. A fentieken 
kívül termékeink közt megtalálható a hárs-
méz, az aranyvesszőméz, a gesztenyeméz, 
a mézharmatméz, a virágpor. A virágpor 
színe és íze attól függ, hogy a méhek mi-
lyen méhlegelőről gyűjtötték. Vitaminok-
ban, aminosavakban, fehérjében gazdag, 
roboráló hatású méhészeti termék, mely jó 
hatással van a vérképre – osztotta meg ve-
lünk tapasztalatait. A vállalkozás múltjának 
felelevenítéséről elmondta:

– Apósom 1978-ben vett nyolc méhcsa-

ládot, innen fejlesztette fel az állományt, s 
idővel a méhészkedés érdekében a volános 
állását is otthagyta. Azóta télen pálinkafő-
zéssel is foglalkozunk, az év többi idősza-
kában pedig méhészkedünk. Férjem 2009-
ben lett főállású méhész. Jelenleg 250-260 
méhcsaládunk van három telephelyünkön: 
Vasváron, Nagymákfán és Petőmihályfán. 
Bioméhészkedést folytatunk, ezáltal vegy-
szermentes mézet igyekszünk előállítani. 
A méhek évmilliókon át képesek voltak 
emberi beavatkozás nélkül megélni, azon-
ban mára elveszítették ezt a képességüket. 
Ma már a méhész feladata, hogy megvédje 
a méheket a betegségektől, és egyes ese-
tekben a mezőgazdasági tevékenységekből 
származó mérgezésektől. A bioméhészetben 
vegyszerek helyett szerves anyagokkal és 
fi zikai módszerekkel védekezünk a betegsé-
gek ellen – tájékoztatott.

– A termelői piaccal kapcsolatban kel-
lemes meglepetés volt, hogy bár a mézünk 
anyósomék házánál és a pálinkafőzdében is 
kapható, a helyiek mégis szívesen eljönnek 
érte a piacra. A méz igazi főszezonja ősztől 
az adventi időszakon át februárig tart. De 
sokan egész évben alkalmazzák, mert lát-
ják, érzik, milyen jó hatással is van a méz a 
szervezetükre.

Sára asszony Vasváron!

A Nemzeti Színház és a marosvásárhe-
lyi Spectrum Színház közös produkciója. 
Időpont: július 8-án, 20 órakor a NGMK 
színháztermében!

Történet: Egy 19. század eleji, sokgyer-
mekes család története a Sára asszony. Ez a 
család lehetne akár hétköznapi is, ám kálvá-
riája, s az ezt követő végkifejlet mégis pél-
dává, sőt, történelmi jelentőségűvé emeli.

Sára asszony és férje, György, Misikét, 
hetedik gyermeküket temetik. Sára fásult, 
György összeomlott. A gyermekáldás bő-
sége eddig végeláthatatlan tragédiába ful-
ladt. A tiszteletes vigasztaló szavai gépies 
és öncélú védőbeszédekké silányulnak, az 
Úr kegyelemteljes hatalma gyilkos súlyként 
nehezedik a világra, az orvos tehetetlensége 
pedig, mintha visszájára fordítaná a segíteni 
akarást, szinte meghívja a halált, hogy meg-
állapíthassa: ember itt nem tehet semmit.

És ekkor, mintha csak parancsszóra, 
megérkezik Demeter Bendegúz, a felvilá-
gosult fi atalember, a tiszteletes unokaöccse, 
aki büszkén vállalja ateista voltát. A fi atal 
lázadó jelenléte és szavai végleg ellehetet-

lenítik hitében Sára asszonyt. György még 
küzd, de a „pallón átsuhanó” boszorkányság 
szelleme, ösztönös, pogány gondolatok felé 
űzik a családot. Az istentelenség teret hódít 
a faluban, Sára asszony nyíltan bevallja, ő 
már nem hisz. Harcot vív önmagával és kör-
nyezetével is, érvényes válaszokat keresve 
gyümölcstelennek tűnő élete romjain. Az-
után ismét áldott állapotba kerül, de már a 
temetésre is készül, hiszen elkerülhetetlen-
nek tartja az elkövetkező sorscsapást.

De vajon ki lesz az új jövevény? A válasz 
szentesíti az újjászülető hitet, Arany János 
személyében.

Döbrentei Sarolta számos sikeres nagy-
játék- és tévéfi lm forgatókönyvének elké-
szítésében vett részt. Dramaturgként dolgo-
zott többek között a Kincsem és a Liza, a 
rókatündér című fi lmekben.

Szereplők: Söptei Andrea (a legjobb női 
főszereplő díja – Magyar Színházak Kis-
várdai Fesztiválja, 2019), Szarvas József, 
Berettyán Sándor, Szász Anna,  Márton 
Emőke-Katinka, Tatai Sándor, Szabó Sebes-
tyén László. Rendező: Vidnyánszky Attila.

Színjátszó fesztivál – június 24-27.
• 24-én 20 óra MUZSIKÁS ÉS BARÁ-

TAI KONCERT. Fellép: Muzsikás Együt-
tes, Petrás Mária, helyi csoportok.

• 25-én CIMBALIBAND ÉS DANICS 
DÓRA

• 25-én 19 óra : Prospero Színkör: Szé-
kely Csaba: Öröm és boldogság

• 26-án 19 óra: békéscsabai Féling Szín-
ház: Machiavelli: Mandragóra

További előadások:
• Féling Színház: Steinwender József: A 

befogadott
• Gödi AHA Színpad: Csáth Géza: Fe-

kete csönd

• Tatabányai Bütyök Színjátszoda és a 
Monori Lilik: Móricz Zs.: A világ végén 
már szép és jó

• Százhalombattai Felhőjárók Mozdu-
latszínház: Csak a szívem érzi

• Bajai Rábl Színpad és Zenei Közös-
ség: Janne Teller: Semmi

• Körmendi KASZT: Dale Wasserman: 
Száll a kakukk fészkére

• Sok-szín Pad, Szó és Kép Színház, 
S.K. Társulat, LeSzSz Társulat előadásai

Részletes programfüzet jelenik meg jú-
nius 15-ig. Települések még jelezhetik igé-
nyüket előadás fogadására június 8-ig.



12 VASVÁRI ÚJSÁG 2021. június 2.

Vasvári Újság
A VASVÁRI POLGÁRMESTERI HIVATAL LAPJA
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A szelektív hulladékot június
16-án, szerdán szállítják el

Városi 
Gyereknap

Városi Gyermeknap a helyi Önkormány-
zat szervezésében az eddigiekben megszo-
kott módon és időben 2021. június 6-án 14 
órától lesz a rendezvénytéren (Nagy Gáspár 
Művelődési Központ környéke).

Várjuk szeretettel a családokat, a gyere-
keket légvárral, ugrálóvárral, játékos vetél-
kedésekkel, a tűzoltók katasztrófavédelmi 
bemutatójával, barkácsolni vágyókat kéz-
műves asztaloknál, az érdeklődőket arcfes-
téssel, csillámtetkókkal, ügyességi verse-
nyekkel, agyagozással, korongozással....

Aranypáva
A KÓTA Aranypáva Népzenei minősítőt 

a Nagy Gáspár Művelődési Központban tar-
tották május 23-án.

Fotó: Laki László

MEGHÍVÓ
A Nagy Gáspár Művelődési Központ 
és a Vasvári Békeház Képzőművészeti 
Gyűjteménye tisztelettel meghívja Önt, 
június 5-én (szombaton) 16 órára

DRIMMER LÁSZLÓ
(1925-2009) FESTŐMŰVÉSZ

emlékkiállításának megnyitójára.
Köszöntőt mond:

Sejber Mihály alpolgármester
A kiállítást megnyitja

Tóth Csaba Munkácsy-díjas
festőművész

Közreműködnek a művész unokái
Helyszín:

Vasvár, Nagy Gáspár Művelődési Központ 
(Bartók B. u. 4.), Castrum Galéria

A tárlat megtekinthető 2021. július 5-ig

Nagymákfai búcsú
A nagymákfaiak Jézus Szíve búcsúi szent-
miséjüket az idei évben is szabad téren, a 
faluközpont közösségit terén tartják 2021. 
június 13-án, vasárnap 15 órai kezdettel.


